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CESTA K VĚČNÉMU MÍRU

O dvou historických zájezdech presidenta Nixona se teď 
mnoho nemluví, a presidentův rádce dr. Kissinger, jenž 
čím dál nápadněji přejímá řízeni zahraniční politiky, uza
vřel toto údobí cestou do Japonska. Omlouval tam vládu 
Spojených států, že o zájezdech neinformovala včas svého 
hlavního asijského spojence, a zároveň ujišťoval, že Spo
jené státy své přátelství s Japonskem ještě utuží. Hned po
tom se Kissinger znovu — již potřetí — vydal do Pekingu 
uklidnit čínské komunisty ve věci blokády a náletů ve 
Vietnamu, a požádat, aby se přičinili o urychlení míru. 
Čína však stále odmítá působit na vietnamské komunisty 
a naopak je svou podporou povzbuzuje, a Severní Vietnam 
říká, že svou ofensivu udrží do amerických voleb, ba déle. 
Proto teď Moskva poslala presidenta Podgorného, aby ha
nojskou vládu naladil na mír.

* * *
Byly velké obavy, že naše odvetná opatření proti prudké 

a důkladně připravené ofensivě vietnamských komunistů 
ohrozí vrcholnou konferenci v Moskvě, tak dlouho chysta
nou. Ale oběma stranám asi velice záleželo na zdaru návště
vy, třebaže z rozdílných příčin. U nás byl to zřetel na pre
sidentské volby, na straně sovětské zejména potřeba vý
hodné hospodářské smlouvy. Přitom však sovětští a polští 
hostitelé se svou známou diplomatickou neomalenosti se 
chovali povýšeně: na smířlivé projevy Nixonovy odpovídali 
sliby neochvějné solidarity s vietnamskými komunisty a 
mluvili o “pařeništi válek” imperialistických a kolonisátor
ských. List Svazu sovětské mládeže napsal, že Spojené 
státy dospěly k “novému realismu” jenom ze strachu před 
sovětskou mocí, a hlavní noviny a tiskové kanceláře sovětské 
i polské neslušně zkracovaly Nixonovy řeči, škrtajíce v nich 
zejména všecky zmínky o tom, co pro mír a odčinění váleč
ných pohrom vykonaly Spojené státy.

Výklady Účastníků z té či oné strany neobsahují ovšem 
všecko, o čem a jak se na konferenci hovořilo a vyjednávalo. 
Komunistický tisk zklamaně vytýká, že nebyla uzavřena 
obchodní smlouva, o které vyjednával v dubnu v Moskvě 
tajemník zemědělství Butz a ve Washingtoně o měsíc poz
ději sovětský ministr zahraničního obchodu Patoličev. Obsah 
smlouvy měla sovětská vláda již pohotově: veliké nákupy 
obilí, strojů atd. za výhodnou cenu a na dlouhodobý úvěr 
s nízkým úročením. Tyto nákupy jsou zřejmě pro domácí 
potřebu, neboť zásobováni vzdálených zemí, na nichž ko
munistům záleží, obstarávají za Sovětský svaz a ke své ško
dě vasalské státy. I Československo dodává např. Sever
nímu Vietnamu nákladní automobily, lokomotivy, zařízení 
celých továren a pod. Jsou to výrobky pražské Kolbenky a 
mnohé dodávky byly hned při vykládání v přístavě silně 
poškozeny nebo zničeny americkým leteckým bombardo
váním, jak -referuje za své cesty ředitel pražského rozhlasu 
dr. Vipler.

Ujednání obchodní smlouvy se Sovětským svazem a s 
Polskem bylo tedy odloženo, ale náš tajemník obchodu 
Peterson je optimista. Na přednášce v chicagském exklu
sivním klubu, kde své dobré vychování dokazoval nejapnými 
hospodskými poznámkami o dr. Kissingerovi, svém kole
govi z Nixonova kabinetu, tajemník Peterson prohlásil: 

“Stojíme před neuvěřitelnými možnostmi. Hospodářská moc 
se vyrovnává moci politické a splňuje se náš sen: pokojný 
svět, v němž každý člověk bude žít.”

* * *
Splnění páně Petersonova snu záleží ovšem na skutečné 

vůli budovat mír a udržet jej. Základem míru nemůže však 
být fráze o pokojném soužití, kterou po Chruščevovi opa
kuji jeho nástupci a která je spojena s výhradou, že Sovět
ský svaz a ostatní komunistické země mají “právo” pod
něcovat a podporovat v cizích zemích občanské války. Podle 
jejich mínění to nejsou války, nýbrž “osvobozování”. Dů
stojným doplňkem “pokojného soužití” je Brežněvova dokt
rína, že Sovětský svaz má “právo” vojensky donutit k po
slušnosti každý stát v svém bloku, který by se vzepřel 
moskevským příkazům. A s tím ovšem souvisí sovětské 
zneužívání veta v -bezpečnostní radě Spojených národů, kte
rým je znemožňována ochrana znásilněných zemi, jako v 
případě Československa v r. 1948 a 1968.

V civilisovaném světě je jistě všeobecné přání, aby ná
rody mohly žít v trvalém míru, založeném na svobodě a 
spravedlnosti, asi tak, jak to řekl president Nixon sovět
skému lidu v televisním vysílání. Americká veřejnost už ví 
z denního tisku, jaké smlouvy byly v Moskvě podepsány.

Je to spolupráce ve výzkumu vesmíru (kde hlavní náklad 
ponesou Spojené státy), spolupráce ve věcech zdravotnic
kých, které sovětská vláda doma odsunuje na vedlejší ko
lej, jak si stěžují sovětští lékaři, dále spolupráce v otázkách 
vědy a techniky, jimž se v komunistických zemích věnuje 
péče vlastně jenom tam, kde to prospívá těžkému a zbroj
nímu průmyslu. Byla také podepsána dohoda, jak zabránit 
možnému brannému střetnutí válečných lodí obou států, 
což jak známo zaviňují výzvědné výpravy sovětských lodí, 
sledujících lodi Spojených států.

Nejdůležitější je zatímní pětiletá smlouva o vzájemném 
omezeni jaderného zbrojení Ale i tu se uplatnila pověstná 
sovětská nedůvěřivost, která maří mírovou práci již mnoho 
let. Bude si tedy plnění smlouvy kontrolovat na svém území 
každá strana sama, což je arcit velký odklon od oprávně
ného požadavku pravidelné mezinárodní kontroly.

* * *
Sovětská vláda si přispíšila a ještě před moskevskou kon

ferencí ujednala na Středním východě s několika arabskými 
státy smlouvy o vzájemné pomoci a o dodávkách zbraní. 
Egypt dostal nové tanky, obrněná auta, a další odborníky, 
v Syrii, vybavené sovětskými letadly, budují sověty obran
né zařízení proti řiditelným střelám, Kubě bylo dodáno 80 
tryskových stíhaček a také Indii nová bojová letadla. Do 
Severního Vietnamu přivezli vojenští odborníci zdokonalené 
rakety, Čině prodaly sověty šest dálkových tryskových le
tadel a svou brannou moc vybavují novými protileteckými 
zbraněmi. A to arciť není výpočet úplný.

Americký admirál Horacio Rivero, vrchní velitel bran
ných sil Atlantského svazu v středomořské oblasti, vypočí
tal nedávno, jak od arabsko-izraelské války vzrostla sila 
Sovětského svazu v Středozemním moři. V červnu 1967 měly 
-tam sověty 33 jednotek, čítaje v to ponorky, křižník, topedo- 
borce, fregaty s řiditelnými střelami a -pomocné lodi. Dnes
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křižuje v Středozemním moři 75 sovětských válečných lodí 
(v tom 21 ponorek), které kotví od španělských břehů až 
k Egyptu a Sýrii a pohybují se poblíž zemí jižního křídla 
NATO. Admirál Rivero uvádí, že s letectvem a pozemními 
silami je varšavský svaz komunistických zemí v rozhodné 
převaze.

Mimoto má však Sovětský svaz a jeho spojenci ještě 
různé vedlejší “mírové” úkoly: dodávají zbraně “osvobozen- 
ským hnutím” v několika afrických státech, ale také v Ir
sku, kde teroristé mají zásoby československých zbraní a 
vraždí ženy i děti. Libyjský premiér v těchto dnech pro
hlásil, že jeho vláda podporuje irské záškodníky a pomstí 
se Spojeným státům tím, že bude pomáhat “černým pardá- 
lům.”

Nedávno tři japonští komunističtí teroristé ve službách 
teroristů arabských postříleli na letišti v Tel Avivu 27 a 
zranili 70 nic netušících lidí. Byli vyzbrojeni automatickými 
puškami československé výroby.

# * •
S izraelským masakrem souvisí ještě jedna zajímavost, 

která by strážcům bezpečnosti Spojených států neměla unik
nout: to, že v libanonském Bejrútu veřejně blahopřála “pa
lestinským bratřím” japonská ošetřovatelka!!). Prohlásila, 
že “revoluce nezná hranic” a teď proniká na Střední vý
chod. To není pouhá fráze, nýbrž vyznání všeho komunis
tického hnutí a životní směrnice jeho agentů, působících v 
celém světě. Komunistická strana, neomylná a “rodná”, vše
mohoucí, je pro ně vlast i národ. Je jim jedno, kde žijí a 
kde ve službách strany působí, a hlásí-li se někdy k svému 
původu, tedy jenom na oklamáni v zájmu strany. Přesvěd
čují nás o tom vzpomínkové články a zvlášť důrazně teore
tické úvahy, kterých je dnes nápadně mnoho ve všech no
vinách v Československu.

Nejpůsobivějším dokladem je při trpělivém čtení kniha 
Artura Londona, československého komunisty, jenž se v 
únoru r. 1949 stal náměstkem čs. ministra zahraničí, v sou
vislosti s aférou amerických komunistů bratří Noela a Her
manna Fielda byl v lednu 1951 zatčen, ve vězení mučen a 
v pověstném procesu Slánského, Clementise a druhů v listo
padu 1952 odsouzen. Jedenáct spoluobžalovaných bylo obě
šeno, London a dva další dostali trest doživotního žaláře 
a když zemřel Stalin a byl popraven Berija, byli v únoru 
1956 propuštěni na svobodu.

Londonova kniha The Confession je otřásající dokument 
o komunistické justici řízené z moskevského ústředí, ale 
také doklad o výcviku agentů komunismu v Moskvě a o 
jejich vysílání do různých cizích zemí, kde jsou všemoc
nými důvěrníky Moskvy a jakýmisi dozorci. Jsou to “oči” 
Moskvy a úplně ztratili své “já” a vědomí svého původu. 
Tak i London před válkou nepatrný pracovník v organisaci 
mládeže v Ostravě, stal se po vyškolení v Moskvě důleži
tým činitelem ve španělské občanské válce, ve francouzské 
komunistické straně a v mezinárodních stycích, které se mu 
nakonec v posledním záchvatu Stalinovy zběsilosti staly 
osudnými.

* * *
Tito agenti, pozůstatek spiklenectví z carského Ruska, 

jsou jednou z neviditelných zbraní komunistické nadvelmo- 
ci, zbraní krajně nebezpečnou, víme-li, že americká komu
nistická strana hned po válce prohlásila, že v případě konf
liktu Spojených států se Sovětským svazem vytrvá věrně po 
po boku sovětského útočníka.

Pravou mírovou náladu sovětských vládců vyjádřila vo
jenská přehlídka, při které sovětští vojáci pochodovali na
cistickým paradešrittem, připomínajícím Mussoliniho passo 
romana. Přitom hlavni deník Sovětského svazu, který se ja
kýmsi nedopatřením nazývá Pravda, vyloučil z Nixonovy 
televisní řeči mimo jiné také odstavec, že Spojené státy 
odklízejí příčiny možného konfliktu sovětsko-amerického, 
odvracejí útočnost v jiných částech světa a zejména mezi 
malými národy, že netouží po nadvládě nad jinými, nebaží 
po cizím území a že chtějí použít své moci jenom k obraně 
míru a svobod.

Moskevské dohody byly umožněny tím, že — nepochybně 
z přičinění Spojených států — se oposice v západním Němec
ku vzdala odporu a říšský sněm pak schválil smlouvy se 
Sovětským svazem a s Polskem. Sověty nyní soudí, že vý
sledek moskevské konference umožní zase konferenci o ev
ropské bezpečnosti, ke kterémužto dávnému návrhu Moskvy 
a Varšavy se západ chová velmi zdrženlivě. Brežněvovi se 
nepodařilo překonat nechuť Francie a nyní se o to znovu 
pokouší sovětský ministr zahraničí Gromyko.

Bude se ovšem zdůrazňovat stanovisko finanční, že by 
mohl být snížen početní stav amerického vojska v Evropě, 
ale úspora jistě nevyváží blízkost a početnost armád var
šavského bloku. Kromě toho by se záminkou míru byl asi 
zpečetěn osud evropských národů v sovětském jařmu a uznán 
nynější stav, vytvořený násilím, hrozbami, a podvodem. 
President Nixon zažil za své návštěvy, co se v takovém roz
sahu ještě neprojevilo. Byly to nepokoje v litevském Kau- 
nasu, které ještě trvají, demonstrační pokusy moskevských 
disidentů, bouřlivé vítání v ukrajinském Kyjevě a v polské 
Varšavě. To byl ve skutečnosti protest proti sovětské nad
vládě a komunistickému útisku, to byl pravý hlas lidu. Pro
spělo by míru a bezpečnosti Evropy, kdyby demokratický 
svět tomu hlasu rozuměl.

* * *
Mohou být vůbec sověty zárukou míru, když dosud po

rušily každou smlouvu a každý slib? Je mnoho klamných 
představ o Sovětském svazu a mezi nimi vyniká v americ
kém tisku tvrzení, že Sovětský svaz se prostě musí zabez
pečovat proti západu, protože odtamtud přicházel vždycky 
nepřítel. Nejvíc se zasloužilo o tuto legendu moderní pan- 
germánstvi, hlásající Drang nach Osten.

Ale pravda je poněkud jiná: např. nynější Leningrad stojí 
na půdě, kterou car Petr I. urval Švédsku, když chtěl uchvá
tit velmocenské postavení této severské země, jež svými re
formami představovala veliký pokrok proti tomu, co za
vedli carové a baltští němečtí baroni. Ani s Němci nežili 
ruští vládci stále v nevůli: ženili se s německými princez
nami, zbožňovali prušáctví a ve spolku s Pruskem a Ra
kouskem třikrát dělili Polsko, až z něho nic nezbylo. Vál
čili na všech stranách zakrývajíce pravý cíl tu nábožen
stvím, tu “slovanstvím.” Byli s Němci jedna ruka za Fried
richa i za Bismarcka (jenž budoval říši dávno před Brež- 
něvem také na zásadě “omezené svrchovanosti” německých 
států.) Pracovali s Němci za Viléma i za Hitlera, podpo
rovali německou černou říšskou obranu proti výmarské re
publice a fémové teroristy proti Francouzům a demokratům. 
Do války s Japonskem r. 1904 dostalo se Rusko hlavně proto, 
že chtělo těžit z nesnází Číny a zabrat Manžusko. To chtěl 
po druhé světové válce i Sovětský svaz a vystoupil tedy pro
ti Japonsku až v posledních několika dnech války.

(Pokračování na str. 3)
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Dne 22. května moskevský dopisovatel James Yuenger 
popsal v chicagské Tribuně tragický případ mladého Li- 
tevce, který se upálil v městě Kaunasu dne 14. května. V 
parku u městského divadla hlavního průmyslového města 
Litvy polil se Roman Talanta a zapálil. Dotrpěl po dva
nácti hodinách.

Proč si volil tak strašnou smrt? Jako protest proti utla
čování Litvy, znásilnění země a katolické církve. Volil prá
vě tuto dobu, poněvadž to bylo v předvečer příjezdu presi
denta Nixona do Moskvy. Chtěl tímto otřesným způsobem 
upozornit presidenta Spojených států na osud své ujařmené 
země — než bude zahájeno jednání o přátelských stycích 
mezi Spojenými státy a Sovětským svazem. Bylo mu 20 
let, byl továrním dělníkem ve dne, v noci navštěvoval vyšší 
školu.

Jeho upálení vyvolalo bouři protestu v Kaunasu, po dva 
dni policie rozháněla davy a zatýkala “podezřelé”. Místo 
jeho činu bylo uzavřeno kordonem policie a květiny tam 
házené občany, byly rychle policií odklizovány.

Zpráva o jeho upálení konečně pronikla do Moskvy, kde 
ovšem byla potlačena. Zahraničním novinářům není povo
lena cesta do Kaunasu, takže si nemohli zjistit bližší in
formace.

Americkému vyslanectví však již před tím byla dodána 
občaloba 302 Židů, nová žádost o vystěhování. Ač jim bylo 
sovětskými úřady vyhrožováno vězením a pracovním tábo
rem, budou-li protestovat proti nesvobodě, zvláště během 
Nixonovy návštěvy, přece se toho odvážili. V celé Litvě byl 
nepokoj. Provinilci za to, že šířili “protisovětskou pomluvu” 
o upálení mladého Litevce, mají být potrestátni.
CO PRESIDENT NIXON NEVIDĚL A NESLYŠEL

Talanta byl pohřben ve čtvrtek, dne 18. května. Tisíce 
mladých Litevců šlo do ulic a provolávalo “My chceme svo
bodu! My chceme svobodnou Litvu!” Místní policie je ne
mohla zvláhnout a následujícího dne byla přivolána obávaná 
tajná policie, vyzbrojená a vycvičená v rázné likvidaci. Ně
kolik set lidí bylo zatčeno, jeden policista byl prý zabit. 
Za den byly nepokoje zdolány. Rudá Pravda v Kaunasu 
pak napsala, že při prohlídce jeho pozůstalosti policie zji
stila, že Talanta byl duševně chorý a užíval drogy. Nikdo 
tomu ovšem nevěři.

(Dokončení ze strany 2)
Počkejme proto trpělivě, jak se moskevské historické 

smlouvy osvědčí v praxi. Teprve to může upevnit naději, že 
dospějeme k všeobecnému odzbrojení, k mezinárodní bez
pečnosti a k upevnění a rozšíření vztahů hospodářských, jak 
se předpovídá ve společném prohlášení k závěru konfe
rence, a — k svobodě a rovnoprávnosti, o nichž prohlášení 
bohužel mlčí.

Roger Dvořák pak ve svém projevu vzpomenul též dal
ších dvou Čechoslováků, kteří se po Janu Palachoví — jehož 
osobně znal — v Československu upálili, jsouce oddáni stej
ným principům, pro které obětoval život i litevský student 
Romas Talanta. Shromáždění bylo dojato vylíčením Pala
chova pohřbu, který Roger Dvořák charakterizoval jako 
celonárodní československou záležitost, které se zúčastnila 
téměř celá Praha se svým jednomiliónovým obyvatelstvem, 
a která byla vedena samotným rektorem Karlovy univer
sity a nejvyššími náboženskými představiteli. Nakonec za
recitoval Mr. Dvořák báseň Jana Zajíce, který se v Praze 
upálil v únoru 1969 a stal se tak pochodní č. 2. V básni 
popsal Zajíc své pocity za pohřbu svého kolegy — Jana 
Palacha. Mr. Dvořák uvedl, že pouhou záměnou jména Jan 
Palach za Romas Talanta, Prahy za Kaunas a data za kvě
ten 1972 mohou si přítomni do určitého stupně představit 
a ve vlastním srdci pocítit, co dnes cítí lidé v Kaunasu a v 
celé Litvě, co čití utlačený lid Litvy i Československa.

Báseň Jana Zajíce Roger Dvořák přednesl ve svém vlast
ním překladu v angličtině.

Jeho vystoupení a řeč vzbudily velký zájem celého shro
máždění. Jsme panu Rogerovi Dvořákovi za jeho proslov 
učiněný jménem Rady, SVU, Masarykova klubu při Uni
versity of Chicago a všech Čechoslováků upřímně vděčni.

Starosta města Chicaga Richard Daley vyhlásil letos den 
Porobených národů na sobotu, dne 22. července 1972. Jako 
v letech minulých, ČSNRA se zúčastní a svolává krajanské 
organizace, aby se podílely na této manifestaci. Průvod se 
bude shromažďovat na Wacker Drive již v 11 hodin. Za 
Československo budou krojované družiny, dekorovaná ote
vřená auta, ČSA četa mladých s kapelou, atd. Prosíme, 
přihlaste svou účast telefonicky v Radě — 656-1117.

Průvod se vydá v poledne po State Street, půjde kolem 
tribuny starosty města na Congress, kde se účastníci ro
zejdou.

Po průvodu je oběd v Conrad Hilton Hotel. Cena za 
osobu $8. Počítá se s tím, že každá národnost si zamluví 
nejméně jeden stůl.

Dary na činnost ČSNRA:

Nejste-li členem odbočky a jste přímým členem ČSNRA, 
poukažte obnos laskavě přímo do úřadovny Rady.

2137 So. Lombard Ave., Room 202 — Cicero, III. 60650

VĚSTNÍK

“JAN PALACH” V LITVĚ

Captive Nations

ČLENSKÝ PŘÍSPĚVEK NA ROK 1972 
Činí $4.00

American Sokol Organization, Inc., N. Hollywood, Cal. $50.00 
Mrs. Maria Vohryzka, Cleveland, Ohio......................... 14.00
Mr. Rudolf Novák, Schaumburg, Ill................................ 5.00
IN MEMORIAM:

K uctění památky milého manžela Petra Rabštejnka, 
který by se byl 29. června t. r. dožil 98 let, věnuje
Mrs. Hermie C. Rabštejnek, Oklahoma City, Okla. .. $25.00

K uctění památky zesnulého manžela, p. Josefa O. 
Hanuše, věnuje manželka Betty Hanušová, Miami, 
Fla.................................................................................. 10.00

K uctění památky zemřelé Mrs. Frances Surman z
Oak Brook, Ill. věnuje Mrs. Frances Waldhans, La 
Grange, III........................................................................ 10.00

K uctění památky zemřelé Mrs. Frances Surman z 
Oak Brook, Ill. věnuje místo květin Mrs. Frances 
Jaroš, Chicago, Ill....................................................... 10.00

SMUTEČNÍ PRŮVOD V CHICAGU

V Chicagu uspořádali Litevci za Romase Talantu tryznu 
v Marquette parku 24. května a také smuteční průvod uli
cemi se zapálenými svícemi.

Československá národní rada americká, která s Litevci 
po léta spolupracuje a vděčí jim za jejich pohotovost a účast 
na naši demonstraci proti sovětské invasi r. 1968, vyslala 
na tryznu několik svých zástupců. Jménem Rady, SVU a 
Čechoslováků vůbec promluvil Mr. Roger Dvořák. Ve svém 
projevu řekl, že Romas Talanta podobně jako Jan Palach 
obětoval svůj mladý život za nejsvětější ze základních lid
ských práv — za národní sebeurčení a svobodu své milova
né vlasti. Jeho smrt, právě tak jako Palachova, upoutala 
pozornost všech lidi a vlád dobré vůle k údělu miliónů lidí 
zotročených v sovětské sféře za Železnou oponou. Způsobila 
potíž i hanbu nenáviděnému sovětskému režimu. Talantova 
smrt byla zvláště působivá z hlediska probíhajících jednání 
presidenta Nixona se sovětskými vůdci.
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UDÁLOSTI Z ČESKOSLOVENSKA

Ve čtvrtek 8. června t.r. zmocnila se skupina Čechoslováků 
kontroly letadla linky SlovAir, letícího z Mariánských Lázní 
do Prahy, a přinutila pilota přistát na území Západního 
Německa u městečka Weidenu. V letadle se nacházelo 14 
cestujících a 3 členové posádky. Pouze 11 cestujících bylo 
zasvěceno do únosu letadla. Když po startu z Mariánských 
Lázní 231etý student Lubomír Adamič si vynutil přístup do 
pilotní kabiny a nasadil prvnímu pilotu pistoli na krk se 
žádostí, aby letěl směrem do Západního Německa, byl na
paden dalším členem posádky. Při nastalé rvačce byl ne
šťastnou náhodou první pilot letadla Jan Mičica zastřelen. 
Druhý pilot, ačkoliv byl zraněn, řídil pak letadlo v přeletu 
západoněmeckých hranic a přistál na malém letišti ve Wei
denu. Cestující vyskákali z letadla a přihlásili se v letištní 
budově, kromě jednoho mladého muže, který byl později 
zadržen v blízkém lese. Všech 11 později požádalo o politický 
asyl. Jelikož však Západní Německo podepsalo mezinárodní 
smlouvy o vydání únosců letadel, byl na 10 uprchlých 
Čechoslováků vydán zatykač, jedenáctý člen skupiny bylo dí
tě v kočárku. Je politováníhodné, že touha po svobodě a 
oprávněný pokus o útěk z Československa je dnes kompli
kován činností různých teroristických skupin i jednotlivců, 
kteří se pokoušejí i jen pro hmotný zisk unést letadlo a 
vyhrožovat smrtí cestujících. Právě v oněch dnech Světová 
asociace pilotů nařídila stávku pilotů po celém světě jako 
protest proti vzdušnému pirátství. Zároveň se obrátila na 
Organizaci spojených národů, aby zakročila u zemí, které 
nechtějí vydávat únosce letadel (jako jsou například Alžír 
a Kuba), s tím, že piloti jinak budou veškerou leteckou 
dopravu do těchto zemí bojkotovat. OSN se však dosud rázně 
nerozhodla, jak se v této situaci zachovat. I když uprchlí 
Čechoslováci nebudou vydáni na milost komunistické justici 
do Československa, jistě budou souzeni a potrestáni v Zá
padním Německu. Nešťastná a neúmyslně zaviněná smrt 
pilota bude velice přitěžující okolnosti.

ČSSR dr. Vojtěch Přichystal. V úvodním projevu prohlásil 
ministr spravedlnosti SSR dr. Pavol Király, že za minulý 
rok při důraznějším postupu soudů na Slovensku nepod
míněné tresty odnětí svobody představují až 33.6% ulo
žených trestů. Stoupl prý i podíl trestů nápravných opatře
ní, peněžitých trestů a trestů zákazu činnosti. Nastal prý 
přesun k trestům s efektivnějším výkonem. Ve vzrůstu ne
podmíněných trestů prý je nutno spatřovat do značné míry 
postih trestných činů pro opuštění republiky. Bez nich by při
padalo na Západoslovenský kraj 21.9%, na Stredoslovenský 
kraj 22.4%, a na Východoslovenský kraj 21.6% uložených 
nepodmíněných trestů. Stále prý se však ještě vyskytují 
smířlivé tendence, shovívavost a nedoceňování důsledné 
ochrany zájmů společnosti. Byla zdůrazněna nutnost přís
nějšího postupu v poskytování ochrany majetku socialistic
kého vlastnictví a rychlejší postup soudních jednání, tak 
aby byl snížen poměrně vysoký počet neskončených soud
ních jednání na trestním a občanskoprávním úseku a to 
zvláště na okresech.

11 ČECHOSLOVÁKŮ ULETĚLO LETADLEM

DOPIS NAVRÁTILCE
Zatím co 11 Čechoslováků se s nasazením života pokusilo 

o útěk z ČSSR letadlem, někteří "také uprchlíci” se vracejí 
zadními vrátky domů, někdy s oficiálním svolením čs. za
stupitelských úřadů, někdy prostě na vlastní pěst. Zpravidla 
jde o lidi, kteří těžko snášejí své odloučení od příbuzných a 
přátel, anebo lidé, kteří nikdy nedokázali samostatně žit 
nebo myslet a dostali se do nesnází, ze kterých je může 
dostat jedině rodina, nebo “plánovaná socialistická společ
nost.” Jeden z těch “nerozvážných” mladíků napsal dopis, 
co vše zažil, když se vrátil “na vlastní pěst”:

“Milý příteli!
Tak jsem doma a musím ti napsat, jak to vše dopadlo ... 

Odjel jsem z USA do Kanady. Bylo to v zimě, ale já jsem 
nemohl dostat práci... Za posledních 300 dolarů, které 
mně zbyly, jsem si koupil letenku do Západního Německa, 
ale tam jsem nemohl dostat pracovní povolení. Za posled
ních 30 dolarů jsem si koupil kabát a jízdenku domů. Doma 
mě dali na Bory, snad víš, kde to je, 16 měsíců, byl jsem 
čistý, nikdy jsem nebyl zavřený, tak mě teď pustili na pod
mínku. Bral jsem 1800 Kčs čistého. Pracuji na stavbě, do
cela makačka. Zlaté šroubky v Chicagu! Tak abys znal 
situaci. Stále mě volají na Veřejnou bezpečnost k výslechům, 
to je hrozné. Nedají mně pokoj. Je krásné jaro a potom moc 
hezké české dívky. A člověk jim výborně rozumí. Kriminál 
byl hroznej, takovej hlad jako tam jsem ještě v životě neměl. 
Psát jsem mohl jen rodičům. Měli velikou radost, že jsem 
se vrátil, ale divili se, že jsem tak zchudnul. Táta říkal, 
přijel jsi v novém kabátě, ale má děravé kapsy. . . To víš.. .”
VÍC JAK TŘETINA TRESTŮ V ČSSR MÁ BÝT 
“NEPODMÍNĚNÉ”

V Bratislavě zasedal celoslovenský aktiv justičních funk
cionářů, jehož se též zúčastnil předseda nejvyššího soudu
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OSTRÝ BOJ IDEJÍ
V Československu se pilně studuje kniha Vladimíra Niko- 

lajeviče Kelina o nebezpečí antikomunismu imperialistic
kých skupin. Kelin upozorňuje na některé nové jevy anti- 
komunistické propagandy, které jsou spojeny s vývojem 
techniky. Jedná se například o tak zvanou transistorovou 
revoluci, která umožňuje rozhlasovým vysíláním proniknout 
prakticky do každého koutku světa. Jedná se též o záplavu 
laciných brožur, jimiž je propagován západní způsob života 
a ideje imperialismu. Nelze též zapomínat na úlohu filmů, 
rozhlasu a televize. Dokonce se na Západě vynořily úvahy 
o použití spojovacích družic k ideologické diversi proti so
cialismu. Jeden z činitelů britské televize prý prohlásil, že 
“televize je zbraň, pomocí které může malý počet lidí 
utvářet světový názor miliónů lidí, což má obrovskou poli
tickou a ekonomickou sílu.” Vzhledem k nebezpečné čin
nosti těchto imperialistických centrál prý je nevyhnutelné, 
usilovat o vypracování zvláštních dohod, které by omezily 
možnosti, aby imperialistické státy zneužívaly informace, jež 
politicky poškozují ostatní státy a národy. Kniha soudruha 
Kelina ukazuje, jak významné je rozvíjení ofenzivní ideolo- 
logické činnosti strany jako závažné síly při upevňování 
socialistických hodnot ve vědomí lidí, jak je nutno včas, 
přesvědčivě a účinně čelit imperialistickým výpadům. Jinak 
řečeno: kniha doznává slabost a malou účinnost rozšiřování 
komunistické ideologie a vyjadřuje obavu, že “upevňování 
socialistických hodnot ve vědomí lidí” by mohlo být naru
šeno “zneužíváním” informací imperialistickými skupina
mi. Komunisté mají tedy strach z veřejných sdělovacích 
prostředků. Mají strach povědět lidem pravdu, bojí se svo
bodného slova a tisku, ale zároveň říkají, že existuje pod
mínka, která zajišťuje převahu v soudobém ideovém boji, 
neboť podle názoru soudruha Děmičova, tajemníka ÚV 
KSSS, je totiž marx-leninismus nejpokrokovější, neustále 
se rozvíjející společenská teorie dneška, jejíž principy od
povídají životním zájmům mnohamilionových mas. Jsou-li 
však tyto masy vystaveny imperialistickým informacím, je
jich socialistické vědomí je prý ohroženo a narušeno, a 
to nelze dopustit! Proto smí tedy vědět jen to, co jim ko
munistická ideologie dovolí vědět.
NĚCO O ČS. ZAHRANIČNÍM OBCHODĚ

V zahraničním obchodě sovětského bloku je Českosloven
sko úplnou popelkou, závislou na Sovětském svazu a ostat
ních satelitech. Komunisté vždy hlásili boj proti tak zvaným 
prostředníkům, kteří zprostředkovali výměnu zboží mezi vý
robcem a spotřebitelem a tím zdražovali tovary, což je sou
část kapitalistického systému. Ale to, co platí pro jiné, ne
platí pro Sovětský svaz, který uzavírá smlouvy o dovozu a 
vývozu nejen za svoji zem, ale za všechny své satelitní 
státy, aby pak mohl prodávat a rozdělovat zboží za ceny 
pro vlastní sovětskou potřebu výhodné. Výroba zboží lidové



potřeby prý v Sovětském svazu stoupá a bude se nadále 
zvyšovat prudkým tempem. To bude mít samozřejmě vliv 
na zásobování v Sovětském svazu, ale též na vývoz, který 
vzroste i do socialistických, států.
V Československu prý je asi 3.5 miliónů televizorů, z toho 
každý sedmý byl vyroben v Sovětském svazu. V pětiletce 
jich bude dovezeno dalších 125 tisíc — k tomu dalších 23 
tisíc barevných a přenosných televizorů Junost. Sovětské 
hodinky prý jsou již na světovém trhu velkou konkurencí 
švýcarským, japonským a americkým hodinkám. Podobně 
je to prý též se sovětskými tranzistory, jejichž kvalita uči
nila v posledních letech takový skok, že například Anglie 
jich koupila od Sovětského svazu přes jeden milión. Česko
slovensko jich dovezlo minulého roku 80,000. Dovezeno bude 
90.000 ledniček, dále vysavače, leštiče parket, pračky, elek
trické holicí strojky, jízdní kola, sportovní pušky, lyže atd. 
Československo bylo první, které počalo kupovat sovětské 
montované letní chaty, nyní je kupuje Anglie, Západní Ně
mecko, Maďarsko a další země. V pětiletce bude dovezeno 
115.000 sovětských aut značky Žiguli, 18.500 vozů VAZ 
2102 a 69.000 Moskvičů. Výměna zboží se Sovětským sva
zem prý je výhodná, neboť oba státy přihlížejí k vzájem
ným potřebám, a vycházejí vstříc všestranně — v cenách 
(ze strany Československa samozřejmě), v lhůtách, jakosti 
atd. A jak je to s československým vývozem do SSSR? 
Největší část tvoří výměna zařízení strojírenského charak
teru. Jedna pětina celkových dodávek je spotřebním zbožím 
— obuv, kožené zboží, bižuterie, sklo, porcelán. Tohoto zboží 
bude vyvezeno do SSSR v pětiletce ještě větší množství, 
aby mohly být zaplaceny suroviny, jež čs. průmysl tolik po
třebuje a kterých je v Československu málo. Ve velké oblibě 
jsou v SSSR čs. motocykly Jawa 250 a 350, kterých bude 
vyvezeno do roku 1975 na 300.000. Ovšem k ohlupování lidí 
musí být řečeno, že výměna zboží se Sovětským svazem 
je založena na rovnosti obou “stran”, tak jak to odpovídá 
zásadám Smlouvy o přátelství, spolupráci a vzájemné po
moci. Každý ví, kdo tuto smlouvu o přátelství diktoval. 
Mezi Háchou a Svobodou není rozdílu, oba si jezdili pro 
rozkazy; jeden do Berlína, druhý do Moskvy. Není však 
třeba žádného velkého dušování, každé malé dítě ví, že za 
uran mohly být vybudovány dvě nové republiky bez růz
ných těch smluv o “přátelství”.

s e koná ve dnech 5. a 6. srpna, 1972 v českém “kapito
lu” Nebrasky. Český den je dostaveníčkem krajanů z celé
ho státu a již měsíc se konají rozsáhlé přípravy na pravé 
“posvícení”. Bližší podrobnosti o dvoudenním programu sdělí 
Adela Stehlík, Wilber, Nebr. 68465., nebo Irma Ourecký, 
Box 253, Wilber, Nebr. 68465.

Vratislav Bušek, předseda Československé národní rady 
americké, čestný člen Společnosti pro vědy a umění a člen 
jejího předsednictva, dožil se 14. května sedmdesátipěti let. 
Byla to léta poznamenaná mnoha úspěchy a vítězstvími a 
také dvěma tragickými prohrami. Snad začneme u těch ka
tastrof, které ovšem nebyly jen jeho.. Roku 1939 musel ode
jít ze Slovenska, vypuzen z Komenského university Slováky, 
kterým tolik dal a jež stále miluje, přes všechno. Za ko
munistického puče v únoru 1948 byl podobným způsobem 
vyhlán z University Karlovy a brzy nato donucen odejít 
za hranice, aby zachránil holý život. Není to nadsázka -— 
nedlouho potom byl komunistickým soudem odsouzen k 
trestu smrti a k hanbě Prahy budiž zde řečeno, že tento 
rozsudek nebyl dodnes zrušen.

Rodem je prcf. Bušek z Prahy. Právnická studia konal v 
Praze, Paříži a Římě a pak se habilitoval na Karlově uni
versitě pro církevní právo. V roce 1924 odchází jako mi
mořádný profesor do Bratislavy, brzy je jmenován řádným 
profesorem, dvakrát je zvolen děkanem právnické fakulty a 
v roce 1936-37 je rektorem university. Mezitím funguje 
jako expert ministerstva zahraničí pro modus vivendi. A 
vydává jednu knihu za druhou. Jmenujeme tu jen namát
kou jeho “Církev, stát a jinověrci”, “Prameny poznání hi
storie práva církevního” (dočkala se tří vydáni), Církev a 
stát ve starověku”, “Církev a stát ve středověku”, “Pová
lečné konkordáty”, “Poměr státu k církvím.” Všech jeho 
knih, menších studií a knižních recenzi z oboru církevního a 
římského práva je téměř jedno sto.

Po odchodu z Bratislavy působil prof. Bušek na Masary
kově universitě v Brně. Pak přišlo čtyřleté věznění v kon
centračním táboře v Mauthausenu. Po osvobození přednášel 
na Karlově universitě, stal se vedoucím kulturním pracov
níkem předsednictva Čs. strany národně socialistické, porad
cem ústavního výboru Národního shromáždění a stálým 
přispívatelem několika nekomunistických časopisů. Po puči 
následoval dvouletý pobyt v Paříži, kde prof. Bušek pra
coval jako jeden z ředitelů výzkumu v Centre National de 
la Recherche Scientifique.

V roce 1950 přichází do Spojených států, přednáší nějaký 
čas na Seton Hall University v New Jersey a pak je až 
do odchodu na odpočinek v roce 1961 členem redakce Svo
bodné Evropy. Z té doby se datuje jeho činnost v krajan
ských spolcích, především v Čs. národní, radě americké, v 
níž je od minulého roku předsedou. Stojí u kolébky SVU a 
po řadu let je jejím místopředsedou. Neustále píše do kra
janských novin i do vědeckých časopisů, vydává dvě bro
žury o únorovém puči a rediguje spolu s N. Spulberem 
významnou publikaci “Czechoslovakia” (nakl. Praeger, New 
York, 1957). Nyní připravuje do tisku sborník o Komen
ském.

Vše nejlepší mu přejí jeho přátelé ve světě i doma.

V sobotu 10. června 1972 — v den 30. výročí nacistického 
vyvraždění a vyhlazeni Lidic v Československu — delegace 
Oblastního výboru ČSNRA v Chicagu položila kytici se 
stuhami v národních barvách u Lidického pomníku v Crest 
Hill u Joliet, Ill.

Delegaci tvořili předseda Oblastního výboru br. Ing. Šte
fan Papánek, tajemník br. Stanislav Brym a br. Dr. Anto
nín Hřebík, který ve svém projevu u pomníku vzpomněl 
30. výročí Lidické tragedie a zdůraznil, že Lidice se staly 
v celém svobodném světě symbolem odporu nejen proti na
cistickému teroru, ale proti všem diktaturám.

Zájezdu se zúčastnili také další členové odboček ČSNRA 
a jejích spolupracujících organisací.
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Zdravice prof. Buškovi

VÝZVA ČS. AKADEMIE VÉD

Jak je známo, bylo z Čs. akademie věd po 21. srpnu 1968, 
to je po sovětské okupaci Československa, vyloučeno přes 
240 členů. Nyní, Čs. akademie věd, aby mohla plnit závažné 
úkoly, které z její náročné úlohy vyplývají, považuje za 
potřebné rozšířit počet členů Akademie o další významné 
vědecké pracovníky, kteří jsou schopni z marxisticko-lenin- 
ských pozic výrazně přispívat výsledky své práce k rozvoji 
čs. socialistické společnosti.

Presidium ČSAV proto vyzývá vědecké a odborné insti
tuce, vysoké školy, společenské organizace a všechny ob
čany, aby podali ČSAV zdůvodněné návrhy na volbu no
vých členů-akademiků a členů-korespondentů. Presidium 
ČSAV současně oznamuje, že nebude přihlíženo k přihláš
kám podaným před uveřejněním výzvy, a budou projedná
vány přihlášky došlé pouze po uveřejnění výzvy (Rudé 
právo 24. května 1972). Tato podivná “výzva” je opět ně
čím, na co je každý v komunismu žijící člověk zvyklý — 
diktátem.

XI. Český festival ve Wilbur, Nebr.

Oblastní výbor ČSNRA v Chicagu uctil 
památku lidických mučedníků



Zanedlouho, v roce 1974 uplyne padesát roků od doby, kdy 
oe do Chicaga přeneslo sídlo Matice vyššího vzděláni, zalo
žené v roce 1902. Od roku 1924 se tedy soustřeďovala práce 
věnovaná zájmům o kulturní hodnoty naší staré vlasti i o 
jejich rozvíjení na půdě Nového světa v podmínkách a mož
nostech, jaké dával zdejší život. Tato práce se obracela na 
všechny strany Spojených států. V jejím programu nachá
zíme různé úkoly i plány, které diktoval čas, a nacházíme 
i změny určované dobou. Pozornost se tu obracela k růz
ným stránkám péče o vzdělání a postupně se začala obracet 
i k dalším úkolům, které začaly na tomto poli vystupovat 
zároveň s tím, jak se rozvíjel a vrstvil život krajanů, jak 
se utvářely vztahy k vlasti —i vztahy k souvislostem s ame
rickým životem, jehož součástí se toto úsilí zároveň stávalo. 
Přibývalo institucí, přibývalo i možností uplatnit se. Stačí 
prolistovat sborníček “60 Years of Council of Higher Edu
cation —- 60 let Matice vyššího vzdělání”, vydaný v Chicagu 
v roce 1962. Jeho autoři, pp. Jaroslava B. Košnerová, Soňa 
K. Bečvářové, James V. Strela, Helena Procházková, Les J. 
Kulhánek a Dr. J. Mička, tam vypisují historii Matice od 
jejích počátků až do roku 1962. Na konci historie vyúsťují 
do současnosti: mohou se zmínit i o počátcích toho, co je 
dnes živým článkem krajanské kulturní práce na poli vzdě
lání — o plánu zřídit na Chicagské Universitě samostatnou 
a trvalou stolici českých a slovenských studií.

Tedy, zájem se dotkl těch nejvyšších sfér vzdělání. Proje
vila se snaha podílet se na zakotvení soustavného a vše
stranného studia v Slavistickém Departmentu chicagské 
university. Zdejší universita věnuje zvláštní pozornost právě 
slavistickým studiim: má zvláštní department, ve kterém 
jsou zastoupeny všechny slovanské oblasti s programem stu
dijním i badatelským, v oboru jazykovědy i literatur; má 
dále i zvláštní badatelské centrum, Center for Balkan and 
Slavic Studies. Proto byl zájem projevený krajanskými insti
tucemi o zřízení zvláštní stolice příznivě kvitován presiden
tem University of Chicago a setkává se s mimořádnou účastí 
děkana humanistických studií, prof. Roberta E. Streetera. 
Stejně tak je na půdě universitní knihovny dána možnost 
budovat rozsáhlé oddělení české a slovenské literatury (od
borné i beletrie), které už dnes zaujímá čelné místo mezi 
americkými knihovnami v tomto oboru. Nadto se součástí 
sbírek této knihovny stal i soubor českých a slovenských 
tisků v Americe spolu s archivem dalších cenných doku
mentů týkajících se dějin kulturního života krajanů.

Chicagská akce takto chce svým dilem — zajištěním tr
valé a široce pojaté universitní instituce — přispět jak k 
rozvoji českých a slovenských studií, tak i k mnohostran
nému posilování zájmů o život a duchovni hodnoty našich 
zemí. Chce se tak důstojně postavit vedle jiných institucí 
sledujících podobné cíle. A může se v tom dovolávat tradic: 
Patří k nim výše vzpomínaná péče o vzdělání. Ale patří 
k nim i svazky s universitou, na jejíž půdě obracel pozor
nost k našim zemím T. G. Masaryk, když tu proslovil cyklus 
přednášek jako hostující profesor. — Je však možné dovo
lávat se i současnosti, potřeb a zájmů uchovávat velké kul
turní hodnoty a ideály, podílet se v úsilí o svobodu vzdělání 
i vědy —a neméně i usilovat o podporu studijních zájmů. 
Právě nedávná schůzka se studenty z chicagské university 
ukázala, jak živé jsou tyto zájmy ve vztahu k Českosloven
sku, jak živé je vědomí o závažnosti místa, které má tato 
země v historii i kultuře.

Československá národní rada americká, za spoluúčasti chi
cagské sekce SVU, uspořádala dne 26. května večer s ame
rickými studenty z chicagské university. Ve společenské 
místnosti Lincoln Federal banky v Berwynu sešla se po
četná společnost přátel, kteří se zajímají o zabezpečení 
trvalé české a slovenské stolice na chicagské universitě. 

Mnozí z nich navštívili universitu loňského roku — též na 
pozvání ČSNRA, která sezvala přes sto zástupců krajan
ských organizací, aby se seznámili s děkanem Dr. Robertem 
Streetrem a členy slavistické fakulty, a aby si prohlédli 
novou Regenstein knihovnu a přesvědčili se o rozsahu a 
bohatství českého a slovenského oddělení.

Podobný účel sledovala Rada i tentokráte, když sezvala 
přátele, aby poznali členy slavistické fakulty, studenty a 
jejich universitní program a vědeckou práci. Studenti přijeli 
s profesorem Františkem Svejskovským a pí. Dragou Shil
linglaw, kteří vysvětlili některé podrobnosti týkající se 
studia. Pak promluvili tři graduate students. Zahájil to 
p. Roger Dvořák, který na chicagské universitě nedávno 
vystudoval.

Další graduate students nejsou slovanského původu, mluví 
však česky. Ještě důležitější je jejich nadšení pro českou 
kulturu a historii. Rozhovořili se o tom, co je přimělo zvo
lit si právě češtinu a československé písemnictví za svůj 
obor, a jak hodlají uplatnit své znalosti.

Účast studentů z chicagské university vtiskla tomuto set
kání osobitý ráz. Především dala možnost vidět tentokrát 
celou problematiku zakládané Stolice ze zcela jiné strany 
— očima studentů, jejich zájmů i potřeb, jejich důvodů i 
cílů ve studiu české nebo slovenské literatury a jazyka. 
Ukázala jejich cestu od jazykové přípravy k studiu jednot
livých oblastí spjatých s jejich specielním studijním zá
jmem. Za druhé pak bylo potěšující pozorovat bezprostřed
nost i vřelý vztah studentů k zvolené oblasti studií. Jejich 
vyprávěni o cestách a o motivech, které je přiváděly k této 
zájmové oblasti, ukázalo, jak rozmanité jsou důvody, které 
nejen studenty z krajanských rodin, ale i z jiných zemí 
obracejí k českým nebo slovenským studiím. Motivem je 
jednak zřetel k získání specialisace na tomto úseku, jednak 
vědomí o nutnosti poznávat českou a slovenskou sféru jako 
závažnou součást evropské, nebo přímo světové kultury, 
historie, filosofie, náboženských dějin atd. Ukazuje se, ko
lik je možnosti ■— a nakonec i potřebné práce — má-li se 
dosáhnout prohloubených poznatků a organického začlenění 
slovanské sféry do evropského nebo světového celku. Stu
denti sami připomněli např. roli překladatelské práce, která 
je jedním z cílů jejich budoucí činnosti. Ale vzpomněli i 
zájmu o podíl české vědy na vývoji moderních studií jazy
kovědných a literárních (např. světový význam Pražského 
linguistického kroužku). Znovu a znovu se ukazovalo, že 
právě literatura je jedním ze závažných vstupů do historie 
i duchovních dějin našich zemí, a že jedině zvládnutí jazyka 
může být základem přímého dotyku s různými oblastmi 
života i dějin, přítomnosti i minulosti Čech, Moravy, Slez
ska nebo Slovenska. Padla-li ve vystoupeni jednotlivých 
účastníků zmínka o Petru Chelčickém, o latinské literatuře 
středověku nebo zase o současných spisovatelech, pak se ote
vřelo vlastně celé široké pole, na němž se dnešní práce stu
dentů pohybuje.

A tady připadá právě velká úloha universitě, která se ve 
svém programu slavistických studií setkává v tomto bodě 
s úsilím našich krajanů. Chce zajistit — a již zajišťuje — 
široké a soustavné možnosti studií českých nebo sloven
ských, jak se o tom účastníci schůze mohli přesvědčit. Má 
pevný program pro výchovu pedagogů i budoucí badatelské 
generace. Jestliže se na tom v míře svých možností chtějí 
podílet i krajanské instituce, je v tom třeba vidět jen další 
stupeň dávné už péče o rozvoj a vzděláni i o šířeni znalosti 
týkajících se života Československa. Od počátků věnujících 
pozornost především základnímu školnímu vzdělání a pod
poře studentů na vyšších školách stáčí se tu zájem přímo 
k půdě university — a od zřetele k výchově dětí z krajan
ských rodin pomýšlí se tady na instituci, která by měla 
své místo v celém současném životě, která by sloužila všem 
studentům. Také k tomu ukázala nedávná schůzka. Účast 
studentů z různých zemí, studentů různých národností pro
jevujících mnohostranný zájem o českou a slovenskou kul
turu byly patrně tím nejlepším svědectvím i příslibem, že 
akce pro zřízení trvalé Stolice na chicagské universitě má 
svůj velký smysl a význam.

Czech and Slovak Studies 
na chicagské universitě

Večer s americkými studenty
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Účast studentů na večeru a jejich nadšení zapůsobilo na 
.posluchače a povzbudilo k debatě o tom, jak by se mělo 
postupovat k zajištění trvalé české a slovenské stolice. Před
sedající ses. Vlasta Vrázová závěrem pak vyzvala přítomné, 
aby referovali o setkání se studenty a členy slavistické 
fakulty ve svých organizacích a aby pamatovali finančně, 
jak jednotlivci, tak organizace, na univrsitní fond.

Dary jsou odpočitatelné od daní. Vystavte šek na Czech 
and Slovak Studies, University of Chicago a zašlete na 
adresu:

Před uzávěrkou listu jen několik slov o Československém 
dnu. Byl to všestranný úspěch pořadatelstva, Oblastního 
výboru Čs. národní rady americké. Díky dalekosáhlým pří
pravám výboru, kterému předsedala ses. Míla Ferjenčiková, 
účasti odboček a členských organisací, které vyslaly spolu
pracovníky k obsluze různých Stánků, díky krásnému po
časí a dobré náladě, byl Československý den velkým úspě
chem, o kterém podáme podrobnější zprávu v příštím čísle 
Věstníku. Kuchyň měla na starosti ses. Anna Rubínová, 
Stánek s kávou a pečivem Čs. ženská národní rada v exilu, 
slováckou búdu br. Stanislav Jančík.

Program byl zahájen přesně ve 2:30 odp. Českým pěvec
kým sborem “Lyra”, který zapěl hymny, americkou a čes
koslovenskou, a píseň “Hoj vlast moja”. Předseda oblastního 
výboru br. Ing. Štefan Papánek uvítal čestné hosty, zástup
ce národnostní skupiny polské, srbské, ukrajinské, litevské, 
výboru porobených národů, atd. Poté představil slavnostní
ho řečnika Dr. Jiřího Škvora, profesora montrealské univer
sity v Kanadě, známého pod básnickým pseudonymem Pavel 
Javor. Výňatky z řeči Dr. Škvora uvádíme ve zvláštním 
článku.

Jménem Československé národní rady americké promlu
vil úřadující místopředseda br. Dr. Mikuláš Ferjenčík o 
činnosti Rady a vlasteneckých povinnostech nás všech.

František Šimek zarecitoval báseň Pavla Javora “Do 
vlastních řad” a slovenskou báseň Janko Krále “Duma 
slovenská”.

Posledním číslem programu byly národní tance a písně 
předvedené taneční skupinou Beseda. Skupinu vede Milada 
Červinková za choreografické spolupráce Vilmy Martínko
vé. Vysvětlení k tanečním číslům podal br. Příkazký. Vy
stoupení mladých tanečních párů v nádherných krojích bylo 
plno půvabu a radostného pohybu.

Po programu byla taneční zábava v hale, k tanci hrál 
orchestr br. Henryho Bláhy.

K úspěchu dne třeba zaznamenat, že rozhlas velké stani
ce WBBM téhož večera a následujícího dne vysílal několi
kráte rozhovor s Dr. Škvorem o Československu a dnešní 
světové politické situaci.

Většina z nás odešla do světa proto, že právo, svoboda 
a demokracie byly a jsou v naši rodné vlasti násilně a 
záměrně omezovány a ubíjeny. Náš odchod byl uvědomě
lým politickým činem a protestem. Neprotestovali bychom, 
kdybychom věděli, že Češi a Slováci a Podkarpatští Rusíni 
se rozhodli pro dnešní systém a režim svobodně a dobro
volně. Všichni však víme, že — tak jako jsme byli prodáni 
a zrazeni již r. 1938 v Mnichově, tak jsme byli — aniž 
by se nás někdo tázal po souhlasu — již za druhé světové 

války zahrnuti do sféry vlivu Sovětského svazu, který po 
celých dvacet poválečných let vykonával na Českosloven
sko skrytý i zjevný nátlak, až je r. 1968 prostě — zcela po 
nacistickém vzoru — okupoval.

Dožadujeme se odchodu sovětských jednotek z čsl. území 
a uspořádáni skutečně svobodných voleb, v nichž by kaž
dému bylo umožněno projevit názor podle nejlepšího vě
domí a svědomí. Situace v naší rodné vlasti není dobrá a 
obáváme se, že dnešní stav by se mohl tragicky podobat 
Čechám po Bílé Hoře. Tehdejší mír vestfálský nesmí 
nalézt obdobu v trvalém schválení status quo ve východní a 
střední Evropě, včetně v Československu.

Bylo by osudné propadnout bludu, že studená válka 
již neexistuje. Válka existuje dál a — jako již tolikrát 
předtím — pouze mění svou tvář a formu. Z našeho če
skoslovenského hlediska dnešní vývoj je nebezpečný, proto
že chystaná konference o evropské bezpečnosti a spolu
práci — tak jak si její výsledek představuji Sověty — by 
mohla znamenat oficiální schválení dnešního status quo ve 
východní a střední Evropě a tudíž i novou “Bílou horu” 
pro Československo.

Máme jistě plné pochopení pro úsilí zabránit atomické 
válce a zajistit mír, čehož patrně nelze dosáhnout jinak, 
než ko-existencí dvou největších mocností a dvou rozdíl
ných systémů. Kdyby však taková ko-existence měla zna
menat obětování národů s tisíciletou křesťanskou tradicí a 
civilizaci, byl by to ve svých důsledcích “Kuh-handl” ještě 
nemravnější a ve svých důsledcích osudovější než byla 
někdejší tak zvaná “dohoda” mnichovská.

A zde je, bratři a sestry, jeden z hlavních úkolů: jsou to 
právě naše vrcholné krajanské organizace, vaše Čs. ná
rodní rada americká a všechny další, všude ve svobodném 
světě, kde žijí demokraticky smýšlející Češi, Slováci a Pod
karpatští Rusíni, jejichž prostřednictvím můžeme a mu
síme varovat před novou Bílou horou, před dalším mni- 
chovanstvim, před dalším nemravným výprodejem svobo
dy, demokracie a morálky.

A to je úkol nejen nás, Čechů, Slováků a Podkarpat
ských Rusínů ve svobodném světě, ale příslušníků mno
hých jiných etnických skupin, jež se staly — stejně jako 
naši bratři a sestry doma — obětí sovětského komunis
tického spiknutí. Podobné události, jakými je váš “Čsl. 
Den,” by měly být príležitostí k navázání co nejužší spolu
práce s politickými představiteli těch národů, jejichž pří
slušníci byli vyhnáni do světa násilím fašistickým nebo 
bolševickým.

Kdybychom měli, bratři a sestry, hodnotit dnešní situ
aci světovou a dnešní osud Československa pouze počtem 
kanónů, dalekonosných střel, nebo pěších jednotek, měli 
bychom nejeden důvod upadnout v malomyslnost. Ale svě
tová historie přináší nejeden doklad, že hmotná sila a 
převaha nevítězí vždy anebo nevládne trvale. Tempo světo
vého vývoje je v našem atomickém věku mnohem rychlej
ší než kdykoli dříve. Světové komunistické spiknutí už není 
dávno jednotným nerozborným monolitem. Jiný je komu
nismus sovětský, jiný čínský, jiný jugoslávský nebo rumun
ský a ani v jednotlivých satelitních státech neexistuje jed
notná a jediná fronta.

A v této skutečnosti spočívá naše naděje. V politice ne
zůstává nikdy nic statickým, neměnným. Možná, že váš 
president ví dnes už trochu víc než věděl před svými cesta
mi do Číny a do Sovětů. Možná, že Ču-En-Lai nebo Brežněv 
mu — v důvěrné chvíli — pošeptali něco, co může již v 
nejbližší budoucnosti ovlivnit politiku nejen Spojených stá
tů, ale i jejich spojenců a tím i politiku světovou.

Z posledního vývoje světové politické scény—zvláště z viet
namského konfliktu—můžeme vyvodit nejeden zajímavý zá
věr, především to, že připravenost a ráznost se nakonec vždy 
vyplácí. Spojené státy odpověděly •— jak známo — na jarní 
severo-vietnamskou ofenzívu s podobnou rozhodností, jako 
kdysi odpověděl president Kennedy na drzost Sovětského 
svazu za kubánské krize. A — ku podivu celého světa: 
Sověty nevypověděly válku, ale reagovaly podivuhodně 
krotce.
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Dr. Robert Streeter 
Dean of the Humanities 
University of Chicago 
1050 East 59th St.
Chicago 60637.
(Pokračování na str. 11)

Československý den v Chicagu

Z projevu Dr. Jiřího Škvora, místopředsedy 
Čs. národního sdružení v Kanadě, 
na Československém Dnu v Chicagu



Máme plné pochopení pro politiku sbližování Východu 
se Západem a pro definitivní odstranění důsledků druhé 
Světové války, ať již jde o rozdělení Německa, o přítomnost 
cizích vojenských jednotek v západní Evropě nebo o jiné 
důsledky. Máme plné pochopení pro hledání nových politic
kých i hospodářských cest a prostředků spolupráce Spoje
ných států a jejich spojenců se Sovětským svazem. Ale 
zdůrazňujeme, že Sověty se nevzdaly — a zřejmě nehodlají 
vzdát — ani jediné výhody, již po válce získaly, ani hlav
ního svého cíle: ovládnutí celého svobodného světa. Od r. 
1917, Sověty soustavně a cílevědomě tento cíl sledují — a 
bohužel i se zdarem plní, využívajíce hesel o mírové ko
existenci, o proletářích všech zemí, kteří se mají spojit i o 
t. zv. “beztřídní společnosti,” o sociálním pokroku atd.

Spojené státy — a jejich spojenci — uzavírajíce smlouvy 
a dohody se Sověty, by měly myslit v prvé řadě na to, jak 
Sověty takové dohody v minulosti plnily.

Západ si musí být vědom, že jedná s partnerem, který až 
dosud vždy dohod a smluv využíval výhradně k svému vlast
nímu prospěchu, ke klamání domácí i světové veřejnosti, k 
uspávání bdělosti a ostražitosti svobodného světa. Sovětům 
se nejedná ani dnes např. o skutečné zajištění evropské bez
pečnosti, o čestné ukončení konfliktu ve Vietnamu nebo 
vleklé krize na Středním Východě, ale — naopak — o osla
bení Evropy, o oslabení Severo-atlantického paktu a Ev
ropského hospodářského společenství. Kdyby Sovětům ne
hrozilo vážné nebezpečí se strany hladové, zkomunizované 
Číny, usilující o Lebensraum pro stamiliony svých obyva
tel, Sověty by se patrně ani dnes neucházely o spolupráci 
Se Spojenými státy.

Je naším nejen právem, ale i naši povinností neustále po
ukazovat na československé skutečnosti i zkušenosti z jed
nání s partnerem, který se vydával — a stále vydává za 
největšího, dokonce za jediného, přítele Československa. V 
tom směru, naše krajanské organizace, především Čs. Ná
rodní rada americká a Čs. Nár. Sdružení v Kanadě má a 
může mít značný vliv na vytváření veřejného mínění. Pře
svědčili jsme se o tom nedávno v naší quebecké provincii, 
kde několik levicově orientovaných vůdců odborových orga
nizací zneužilo svých funkcí a hodlalo odstranit provinční 
vládu a strhnout na sebe moc. Naše etnické skupiny okam
žitě zahájily širokou akci, v níž upozorňovaly vládu, parla
ment, tisk i rozhlas, že podobným způsobem postupovaly 
odborové organizace v Československu po druhé světové 
válce, zvláště v únoru 1948 a — u veškeré skromnosti mohu 
prohlásit, že naše etnické skupiny měly velký podíl na tom, 
že se v Quebeku poměry vyjasňují.

Moc lži, bezpráví a násilí je často drtivá, ale vždy jen 
dočasná. Ony pověstné “boží mlýny” uvádí v pohyb síla, 
— často nepostižitelná, ale neodvratná — jíž říkáme pocti
vost a vyšší Spravedlnost. Víra v tuto sílu je i dnes naší 
“hlubinou bezpečnosti”. Je to víra ve slavné vzkříšeni života 
po tragickém Velkém Pátku. Je to ona nerudovská víra z 
jeho “Zpěvů pátečních” i Libušino proroctví o "národu, 
který nikdy neskoná”.

I kdyby nám nebylo dopřáno do rodné země se vrátit, 
budeme umírat s vědomím, že jsme vykonali vše, co bylo 
naší povinností. Život každého z nás je žalostně krátký. Ži
vot národa je věčný ...

Dva chicagští krajané, kteří vykonali velikou kulturní 
práci pro naši krajanskou větev v Americe, dospěli k vý
znamnému životnímu výročí.

Tak se dožil osmdesátky hodonínský rodák F. Pancner, 
jenž takřka šedesát let pomáhá rozšiřovat českou a sloven
skou knihu a znalosti o literárním a všestranném umělec
kém rozvoji v staré vlasti. Dovážel sem krásnou i odbor
nou literaturu, obrazy a jiné umělecké předměty, vzácné 
české sklo a sloužil v tomto oboru oddaně jak krajanské 
veřejnosti, tak americkým vědeckým ústavům po celé Ame
rice. Také sám vydával slovníky a učebnice angličtiny a

odbojovým hnutím s neobyčejným zájmem pilně a obětavě 
opatřoval potřebný materiál. Svou záslužnou činnost koná 
dosud s širokým odborným rozhledem a s opravdovou lás
kou k československé kultuře.

Mezi pětasedmdesátníky se zařadil dirigent našeho české
ho pěveckého sboru Lyra a sborů ČSA profesor František 
Kubína. Narodil se v Náchodě, absolvoval pražskou kon
servatoř a působil jako dirigent Národního divadla v Ost
ravě. Od svého příjezdu do Spojených států byl vedoucím 
činitelem krajanského hudebního a pěveckého života, o je
hož rozvoj se svým jemným uměleckým smyslem velmi 
zasloužil. Pěvecké sbory, které řídí, dovedl na vynikající 
výši a Lyra za jeho vedení dosáhla znamenitých úspěchů v 
pěveckých soutěžích. Podnikl s ni zájezdy po amerických 
městech a slavné výpravy do Československa, kde měla 
koncerty v Praze a v různých městech po republice, ba 
zpívala i presidentu Masarykovi na Hradě.

Kubína se přičinil o umělecké návštěvy pěvců z pražského 
Národního divadla a uspořádal v Chicagu i několik sa
mostatných velkých podniků, z nichž nejůspěšnější byly s 
Chicagským symfonickým orchestrem Slovanské tance k 
Dvořákovu výročí.

Oběma jubilantům, kteří tak prospěli a stále prospívají 
krajanskému kulturnímu snažení, přejeme hodně zdraví a 
úspěchů do dalších let — snad právě tato práce nedá jim 
zestárnout.

Pravidelná měsíční schůze se konala dne 6. června. Omlu
veni br. Schwarzenberg a Chalupa. Předsedal br. Ferjen- 
čík. Zapisovala za tajemníka ses. Vrázová. Byly čteny do
pisy a předložena finanční zpráva, která byla schválena. Br. 
Krákora předkládá účty k proplacení.

Byl podán referát o zájezdu br. Schwarzenbergs na sjezd 
Československého národního sdružení v Kitchener, Ont., Ka
nada, kde jménem Rady se zúčastnil jednání a banketu. 
Byl požádán br. Krákora, aby zastupoval Radu na sjezdu 
SPJST v Houston, Texas. Rada podepsala resoluci So
kola v zahraničí, předloženou br. Hřebíkem.

Ze zprávy za úřadovnu vyplývá, že přípravy na Čs. den 
jsou v plném proudu. Pracuje se nyní hlavně na sháněni 
oznámek do programové knížky, které znamenají finanční 
přínos. Dále bylo pracováno na materiálech sjezdu ČSNRA, 
rozeslány tiskové zprávy novinám, atd. Úřadovna zajistila 
účast representantů Rady na tryzně za upáleného litvínského 
studenta.

Ze zprávy ses. Vrázové: Byl zaslán dopis guvernéru 
Millikenovi (viz American Bulletin), který přislíbil ve své 
odpovědi, že se nebude opakovat jeho prohlášení, jež učinil 
ve prospěch slovenských separatistů. Byla zaslána výzva 
národním organizacím, aby se přidružily k ČSNRA. V dal
ším jednání byl projednáván návrh br. Valuška k získání 
a začleněni krajanských organizací, řádů a jednot. Předáno 
organisačnímu výboru k vypracování návrhu. Referováno 
o večeru s americkými studenty chicagské university (str. 
00). Rada se opět plně zapojí do příprav Captive Nations 
Committee a přispěje na výlohy tohoto dne. Dále, vydá 
včas výzvu, aby se připojily krajanské organizace a zúčast
nily se průvodu městem dne 22. července.

Zpráva z předsednictva

Dva jubilanti
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Z OBLASTÍ A ODBOČEK:
ODBOČKA ČSNRA V OWOSSO, MICHIGAN
uspořádala ve spolupráci s řádem Nové Čechie ve Flint a 
se Sdružením tanečních kroužků v neděli 11. června Pouť 
u sv. Antoníčka. Přes dosti chladné počasí se dostavilo na 
sta návštěvníků. Bylo radostné vidět opět tolik známých 
tváří a setkat se s přáteli. Někteří přijeli až z Detroit.

Program Poutě u sv. Antoníčka řídili br. a sestra Čechovi 
z Owosso. Byl bohatý v mnoha provedeních národních tan-



ců, zpěvů, přednesů a hudby. Za hudební doprovod k tan
cům vděčíme našemu hudebnímu umělci br. Edy Fornůskovi. 
Taneční vystoupení malých i velkých byla velmi živá a pů
vabná. Byla tu spousta krásných národních krojů, dětské 
postavičky se tak krásně vyjímaly v průvodu i v tanečcích 
a kroje dospělých, zvláště žen byly nádherné.

Byla to slavnost, jež je pokračováním dlouholeté tradice 
v našem středním Michiganu — a návštěvníci byli plně spo
kojeni. Zábava trvala ještě po programu dlouho do noci. 
Naše sestry kuchařky se vyznamenaly chutnými obědy, 
zákusky a dobrotami, a také žízniví nebyli zkráceni.

Bylo tu též několik našich domácích umělců — harmoni- 
kářů, kteří se v přestávkách Fornůskovy taneční hudby 
zavděčovalj zpěvákům v sále i v zahradě. Děkujeme všem, 
kteří tradiční národní den odbočkou uspořádaný podpořili 
svojí návštěvou a kteří se zasloužili o jeho uspořádání.

Po přečtení dopisu zaslaného Čs. národní radou americ
kou michiganskému guvernéru Millikenovi — jehož text 
byl uveřejněn v květnovém čísle American Bulletinu — za
slala odbočka Owosso guvernérovi dopis, vyslovující plnou 
podporu údajům a informacím poskytnutým mu Národní 
radou, a potvrzující neslavnou historii rozvratné práce na
šich některých slovenských lidí — separatistů — jež nestře
žena mohla by vést ku zničení svobodného trvání spoluprá
ce slovenského, českého a moravského lidu. Požádali jsme 
guvernéra, aby jak dopis Národní rady, tak i náš protest 
bral v budoucnu v úvahu při proklamacích. Věříme, že 
guvernér, který je naší národní složce v Michigan znám 
jako dobrý přítel a který loňského léta zaslal milé ocenění 
práce bratru a sestře Čechovým v uznání jejich dlouholeté 
národní folkloristické činnosti, jistě vezme opravu svých 
chybných informací ve vážnou úvahu.

Byli jsme potěšeni dobrým pracovním výsledkem dub
nového sjezdu Národní rady v Chicagu a přejeme všem 
vedoucím plný zdar v další činnosti naší ústřední organi
zace.

Ani si neuvědomujeme, jaké kulturní hodnoty máme (my 
a Amerika) ve vynikajících talentech v naší mladé exilové 
generaci — dokud nespatříme jejich jedinečné výkony. Ta
kovým milým překvapením bylo představení baletní školy 
Ireny Prochotské ve Washingtonu, D.C. 11. června 1972. 
Bylo pořádáno v nové divadelní budově “Marvin Theatre” 
G. Washington University, o které většina čs. návštěvníků 
ještě ani nevěděla.

Po půvabném baletním pojetí Chopinova “Concerto No. 1” 
následovalo skvělé a roztomilé provedení baletu “Sněhurka 
a sedm trpaslíků” ve zhudebnění Oskara Nedbala. V dra- 
matisujícím pojetí dokonalého baletního výkonu bylo pro
vedení “Sněhurky” přímo strhující. Nezměrná píle a pro
cítěná choreografie vysoce talentované paní Prochotské 
spolu s dokonalým kostýmováním uplatnily krásu a půvab 
Nedbalovy hudby, v Americe málo známé. — Nové pojetí 
známé pohádky učinilo představení “Sněhurky” v podání 
Ireny Prochotské uměleckou událostí, za kterou musíme 
být jejím tvůrcům vděčni. jk

V zábavní části programu Čs. dne byly rozdávány ceny. 
Jídelní stůl se šesti židlemi (dar firmy Mach Dept. Store, 
Chicago) byl věnován Mr. Williamu G. Milotovi z Chica
ga. Černobílá televize (dar vydavatele Denního Hlasatele 
p. Miloslava Tůmy, jeho manželky a p. Jurčíka) byla vě
nována Morton Park Federal Savings & Loan Asso., Ci
cero; reprodukce Šetelíkova obrazu Prahy (dar firmy F. 
Pancner, Importer, Berwyn) připadla manž. Mlsnovým z 
Berwynu; ručně pletenou dečku na stůl (dar .pí. Kristiny 
Plevové z Chicaga) získal p. Joseph Kraus z Lyons, Ill.; 
deku na postel (dar Georgiana Draperies, Chicago) obdr
želi manž. Latovi z Willow Springs; kameru (dar Yorktown 
Camera Shop Yorktown) získal p. Rudolf Janda z Addison, 
Ill.; charcoal grill (dar manž. Dellinových) byl věnován 
Jaše Cabové z Cicera; automatický elektrický ohřívač (dar 
manž. Čihákových) obdržel p. Josef Šafus z Berwyn; kos
metické přípravky (dar firmy Marina’s Beauty Salon, Ber
wyn) získaly pí. Anna Petrová z Cicera a pí. M. Šourková 
z Cicera.

Dárky přinesly hodné radosti — šťastní výherci budou 
mít další příležitost — o Československém dnu v roce 1973!

PANORAMA - $7.00
ČSNRA 

2137 So. Lombard Avenue Room 202
Cicero, Illinois 60650
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ODBOČKA WASHINGTON, D.C. ČSNRA
Na členské schůzi, která se konala dne 12. června, byla 

podána zpráva o Sjezdu Rady v dubnu t.r. O činnosti od
bočky za posledních 6 měsíců podal zprávu br. Bláha, jed
natel odbočky. K 4. výročí sovětské invase Československa 
odbočka — ve spolupráci s ostatními organizacemi a et
nickými skupinami — uspořádá automobilový průvod. — 
Sestra Vozáriková podala zprávu o Majálesu, který měl 
letos velký úspěch. Podotkla, že letos mezi nás zavítali 
hosté až z Kanady a Holandska. — Sestra Brodenová re
ferovala o přípravách na provedeni Rusalky ve Washing
toně. — V debatě o zastoupení odbočky na Sjezdu Rady 
bylo na návrh br. Ryšavého rozhodnuto vypracovat návrh 
na změnu stanov pokud se zastoupení odboček týká, aby 
lépe odpovídalo počtu členů jednotlivých odboček. Vypraco
váním návrhu byla pověřena komise za předsednictví br. 
J. Kašpara.

Počátkem června washingtonští členové politického výboru, 
br. Dr. J. Hašek a ses. A. Faltusová vypracovali a napsali 
dopis 32 senátorům ve věci záchrany Radio Free Europe, 
Radio Liberty a Institute for the Study of the USSR v 
Mnichově. Mimo to bylo napsáno několika redaktorům míst
ních novin a rozhlasovým komentátorům. — Pokud se týká 
nově ustavené celonárodní organizace ve Washingtoně 
(National Coordinating Assembly on Ethnic Studies), která 
má za úkol vypracovat návrhy pro studium etnických o- 
tázek na amerických veřejných školách a universitách — 
jak jsme referovali v minulém čísle Věstníku — byl do její 
ředitelské rady (Board of Directors) zvolen předseda Rady 
br. prof. Dr. V. Bušek a do poradního sboru (Advisory 
Council) br. Dr. J. Hašek, oba s hlasovacím právem. Do 
výkonného výboru této celonárodní organizace byla jako 
administrativní asistentka zvolena ses. A. Faltusová, která 
bude současně členkou poradního sboru (Advisory Council), 
bez hlasovacího práva. V místní skupině této organizace

Dary k Čs. Dnu

Skvělý baletní talent ve Washingtonu

(Washington Committee on Ethnic Studies) je zastoupena 
odbočka Washington ČSNRA. Jedním z úkolů této místní 
skupiny bude založit ve Washingtoně informační středisko 
o všech etnických skupinách ve Washingtoně a okolí. Dalším 
úkolem bude příprava programu etnických skupin pro o- 
slavy 200 výročí USA.

Po pracovní schůzi byla přednáška na téma: Indiáni včera 
a dnes — pohled do života prvních Američanů. Přednášel 
Mirek Gregory. Byl promítnut krátký film, v němž byly 
zachyceny některé indiánské legendy. Pan Gregory je pů
vodem Ukrajinec, který uprchl s rodiči do Československa 
po první světové válce, kde žil, studoval a pracoval až do 
II. světové války. Ve válce se zapojil do čs. podzemního 
hnutí. Po válce pak organizoval přechody hranic po t. zv. 
Benešově stezce a vydával časopisy pro čs. uprchlíky. Po
zději imigroval do USA. Posledních 6 let pracuje s americ
kými Indiány na jejich ekonomickém vývoji v souvislosti s 
turismem. Večer byl zakončen podáváním občerstvení.



V sobotu 10. června, právě v den 30. výročí vyhlazení 
Lidíc nacisty, uspořádala odbočka “28. říjen” tryznu v 
budově ČSA v Ciceru. Velká ložová síň byla zaplněna do 
posledního místečka.

Vzpomínkovou oslavu zahájila zpěvem hymny americké 
a československé sestra Jiřina Tuzarová, za klavírního do
provodu George Rosenberga. Následoval projev br. Čeňka 
Torna, který zhodnotil mravní smysl lidické tragedie a po
vinnost přemáhat násilí a hájit lidská práva.

Velký umělecký požitek připravil posluchačům Chicago 
Lyric Ensamble: George Rosenberg (klavír), Vlastimil Dvo
řák (violoncello), a zpěvem i zjevem oslňující sopranistka 
Eileen Bermanová. Na pořadu koncertu byl Boccheriniho 
koncert B-dur pro violoncello a klavír, árie Violetty z Ver- 
diho Traviatty a árie z Mozartova Improvisia, Chopinova 
fantasie-Impromptu, Beethovenovy variace na Mozartovo té
ma, Bizetova píseň “Ouvre ton coeur,” árie z Pucciniho 
Turandot — a v závěru koncertu zahráli Vlastimil Dvo
řák a George Rosenberg dvě krásné skladby Antonína Dvo- 
řáda Klid lesa a Rondo.

Báseň Viktora Fischla “Mrtvý les” procítěně recitoval 
František Šimek.

Mimořádně vysoká umělecká úroveň celého pořadu uči
nila z večera vzácný večer, za který jsme odbočce “28. 
říjen”, jeho pořadatelům a všem účinkujícím velmi vděčni.

Odbočka ČSNRA “Dr. Milada Horáková” v Chicagu ko
nala ve čtvrtek 22. června 1972 večer v budově Mid America 
Federal v Ciceru, Ill., členskou schůzi, která byla spojena 
se vzpomínkou na Dr. Miladu Horákovou, popravenou ko
munisty před 22 roky.

Po zahájení předsedou byl schválen zápis o minulé schů
zi z 23. března 1972, který přečetla tajemnice ses. Ludmila 
Kosová. Pokladní odbočky ses. Anna Hřebíková podala 
finanční zprávu za dobu od minulé schůze do 22. června 
1972, která byla schválena.

Předseda br. Dr. Antonín Hřebík podal pak podrobnou 
zprávu o sjezdu Čs. nár. rady americké ve dnech 15. a 16. 
dubna 1972, o zájezdu Oblastního výboru ČSNRA v Chicagu 
a o položení kytice k Lidickému pomníku v Crest Hill, Ill., 
v den 30. výročí Lidické tragedie — 10. června 1972 — a 
o tryzně za Lidické mučedníky, kterou téhož dne pořádala 
Odbočka ČSNRA “28. říjen” v lóžové síni budovy ČSA. Dále 
podal zprávu o 16. Čs. Dnu, který pořádá Oblastní výbor 
ČSNRA v Chicagu v neděli 25. června 1972 ve Wozniakově 
zahradě v Chicagu, a v závěru své zprávy podal -— na 
přání účastníků schůze — podrobné informace o III. sletu 
Čs. Sokolstva v zahraničí ve dnech 1. až 3. července 1972 
ve Vídni, na který odjíždí v nejbližších dnech řada Sokolů 
a krajanů ze Spojených států.

Poté bylo přikročeno ke vzpomínce na Dr. Miladu Horá
kovou, popravenou komunisty před 22 roky — 27. června 
1950. Na stole v čele síně, kde se schůze konala, byla 
umístěna krásná původní kresba akademického malíře Ja
roslava Šejnohy s obrazem Dr. Milady Horákové a vý
střižky o jejím “soudním řízení” s obrázky Dr. Milady 
Horákové před komunistickým soudem. Předseda Odbočky 
bratr Dr. Antonín Hřebík přednesl své osobní vzpomínky 
na Dr. Miladu Horákovou, se kterou se po dlouhá léta 
osobně znal a stýkal, zvláště v čs. parlamentu. Promluvil o 
její celoživotní národní a sociální práci a zvláště zdůraznil 
její statečnost a neohroženost při obhajování svobody a 
demokracie, a to i před komunistickým soudem, při jejím 
odsouzení k smrti i při její popravě. V závěru svých vzpo
mínek přečetl úryvky z její obhajovací řeči na Pankráci a 
z její řeči po vynesení rozsudku, kdy statečně prohlásila,

pořádala svoji řádnou čtvrtletní schůzi 21. června v Mid 
America, Cicero. Předsedkyně odbočky ses. Vlasta Vrázová 
zahájila schůzi uvítáním přítomných a požádala tajemnici 
odbočky ses. Langovou o přečtení zápisu z minulé schůze. 
Zápis schválen beze změny.

Ses. Vrázová omluvila nepřítomnost pokladní odbočky ses. 
Pavly Janečkové, která se roznemohla. Podání finanční 
zprávy tím odpadlo.

Ses. Vrázová podala zprávu o průběhu dubnového sjezdu 
ČSNRA, o resoluci ze sjezdu -— a také sdělila, že odbočka 
již odevzdala 8200 jako svůj dar ústředí k příležitosti sjez
du. Dále se zmínila o varovném dopisu, který presidentu 
Nixonovi Rada zaslala před jeho cestou a jednáním v 
Moskvě. Rada v dopise žádala, aby při jednáních nebylo 
zapomenuto na porobené národy a osud Československa. 
Ses. Vrázová promluvila pak o blížícím se Čs. dnu, který 
ČSNRA pořádá v Chicagu 25. června, a sdělila, že průvod 
Captive Nations letos bude 22. července.

Mayor Daley a celá městská rada poslala presidentu Ni
xonovi před jeho cestou do Moskvy resoluci, kterou by i 
ČSNRA mohla ihned podepsat, neboť plně vyjadřuje též 
stanovisko Rady.

Bližší referát o Čs. dnu podala ses. Langová. Požádala čle
ny odbočky a co největší pomoc při jeho Uspořádání. Pří
tomní odhlasovali, že odbočka zadá půlstránkovou oznámku 
za 820.00 do programové knížky Čs. dne.

O slovo požádal br. Louis Májovský. Rozhovořil se ku 
sjezdu ČSNRA a konstatoval, že sjezdové zprávy byly nej
širšího obsahu, jaké kdy byly pro sjezd připraveny — sjez
dový materiál obsahoval na 60 rozmnožených stran. Podotkl 
dále, že ČSNRA má výbor organizační a tiskový. Má za 
to, že oba výbory, obzvláště pak výbor organizační, by měly 
zvýšit svoji činnost a starat se o získáváni nových členů. 
Domnívá se též, že by úředníci naší organizace, tajemník 
ČSNRA, členové organizačního výboru, měli alespoň jednou 
za rok přijít, alespoň některý z nich, mezi členstvo odbo
ček. — Ses. Vrázová na jeho projev reagovala rozborem 
nynější situace Rady a průběh scnůzé byl pak přerušen 
přestávkou, během níž bylo podáno občerstvení, jako vždy 
připravené laskavými sestrami Plevovou a Vlčkovou.

Po přestávce byl br. Frank Janečkou promítnut film o 
Japonsku. Film měl vysokou úroveň svou mimořádně krás
nou fotografií a ukázal přírodní krásy Japonska v zřídka 
viděných záběrech.

Ses. Vrázová schůzi ukončila před 10. hodinou a znovu 
připomněla, že 25. června už je Čs. den. Vyzvala všechny 
členy odbočky k účasti.

Zaplatil (a) jste již předplatné
Věstníku na rok 1972? Činí $2.00.

ODBOČKA “28. ŘÍJEN”
PAMÁTCE LIDICKÝCH MUČEDNÍKŮ

ODBOČKA ČSNRA “DR. MILADA HORÁKOVÁ” 
UCTILA PAMÁTKU DR. MILADY HORÁKOVÉ

Ludmila Kosová, tajemnice

ODBOČKA ČSNRA ZÁPADNÍ PŘEDMĚSTÍ

že ráda podstoupí trest smrti, ví-lj že to národ posílí v 
jeho odporu proti komunismu.

Sestra Anna Hřebíková přečetla dojemné líčení posledních 
chvil Dr. Milady Horákové, kdy v cele smrti na Pankráci 
čekala — jako poslední ze čtyř k smrti odsouzených — 
na svou popravu.

Předseda Odbočky pak v závěru přečetl dopis manžela 
popravené —- Dr. Bohuslava Horáka — s poděkováním za 
pojmenováni Odbočky v roce 1950 jménem Dr. Milady Ho
rákové — a jeho dojemný zápis o jeho popravené ženě v 
kronice sokolské jednoty v exilu Valka u Norimberka.

Po skončení schůze a pietni vzpomínky na Dr. Miladu 
Horákovou, účastníci schůze setrvali při zpěvu národních 
a sokolských písní — za řízení br. Antonína Smunta — 
a při pohoštění, které připravily ochotné členky odbočky.

Příští schůze se bude konat ve čtvrtek 28. září 1972 opět 
v Mid America Federal v Ciceru, Ill.
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Odbočka ČSNRA společně se Sokolem San Francisco 
uspořádaly krajanskou národní pouť do Guerneville, 100 
mil od San Francisca, kde známý český pionýr František 
Korbel založil slavné vinice a výrobu šampaňského vina 
v roce 1862. Vinice jsou v krásném sekvojovém kraji na 
řece Russian River. — František Korbel zde již v roce 
1860 kácel stromy a pak vysázel na pasekách vinou révu. 
Jméno Františka Korbela patří k slavným jménům pioný
rů Kalifornie. Když Fr. Korbel přišel do San Francisca, 
bylo to ještě malé městečko, ve kterém řádila horečka 
zlatokopů. Korbel však nebyl zlatokopectvím oslněn a vě
noval se lesům a vinicím. Byl nejen česko-americkým pioný
rem, ale také štědrým mecenášem. Podporoval české spol
ky ve staré vlasti i v naší krajanské Americe. Sokol San 
Francisco vděčí Korbelově rodině za postavení své so
kolovny.

Dne 18. června se sešli naši krajané ze San Francisca a 
okolí, aby si prohlédli Korbelový vinice a ochutnali jeho 
šampaňské. Odpoledne pak strávili v krásném sekvojovém 
parku. Přišel velký počet našich krajanů. Byl to další zda
řilý podnik odbočky ČSNRA.

dvacet let později přišel zákeřný Hitler. Proti němu statečně 
bojovali, a to se “lví silou.” Potom museli bojovat proti ne
náviděným komunistům. Tento boj není dokončen. I v dnešní 
době musíme jít pevně kupředu a neklesat, dokud neodtáh
ne poslední Rus z Československa a dokud nesmeteme ko
munismus se světa. Modleme se, jako se tisíc let modlívali 
naši dědové — “Svatý Václave, vévodo české země, nedej 
nám zahynouti ni budoucím!”

Starousedlíci před válkou měli a štědře podporovali své 
školy, svá divadla, útulnu pro staré, hřbitov, sokolovny, 
kostely, noviny, své spolky a společnosti, atd. Málo,, žel 
Bohu, pramálo zbývá z toho všeho. Možná, že jsou důvody 
a odpovědi, proč je tomu u nás tak. Popovídejme si o tom 
později, bude-li čas.

Z jakýchpak důvodů nepokračují v národní tradici potom
ci přistěhovalců? Copak podnikají nově přijetí? Skoro nic. 
Ani členstvím v našich organizacích nepodporují národní 
činnost. Mezi mými přáteli a známými je mnoho příslušníků 
jiných evropských národností. Povím Vám několik příkladů 
o tom, co dokážou udělat pro svůj jazyk a kulturu. Budete 
jistě překvapeni.

Před týdnem oznámili chicagští Poláci, že postaví na se
verní straně města kulturní středisko za pět milionů do
larů! A kolik štědrých stipendií nabízí společnost Kosciusz- 
ko! Je pravda, že je jich tu mnohem více, než nás Čechů. 
Vezměte tedy v úvahu úspěchy Litevců a těch je méně, 
než nás. Mají své kvetoucí školy v litevském jazyce, do 
kterých prý chodí tisíce žáků, opakuji, tisíce; mají své pěk
né museum; svoji nemocnici, svůj high school, a nemají 
velké obavy, že se jejich noviny a tisk položí. A jako mi
lovník vážné hudby musím říci, že jejich opera je na vysoké 
úrovni. Té jsem byl svědkem několikrát.

A ještě jeden, poslední příklad. Ukrajinci dali více než 
jeden milión dolarů na založení a podporu své stolice na 
Harvardské universitě.

Přátelé, není tedy divu, proč se, jako Čechameričan, před 
nimi poněkud stydím. My jsme alespoň založili stolici, získa
li mnoho českých a slovenských knih — až na harvardskou 
knihovnu —• máme největší sbírku v Americe. Dr. Hruban 
a dr. Laška sbírali a sbírají mnoho knih a jiných materiálů 
o krajanech v Americe pro budoucí výzkum. Profesor Stan- 
kiewic, předseda fakulty, vlastně spíše bývalý předseda, 
získal vynikajícího profesora české a slovenské literatury, 
našeho milého dr. Františka Svejkovského. V jeho oboru ne
ní mu rovného.

Dobře víme, že by naši zámožní krajané mohli přispívat, 
když ne zaživa, tak aspoň ve své poslední vůli. Ať méně 
zámožný dá aspoň dvacítku! I já, chudičký student, jsem 
dal $25.00. Rozumějte, prosím, nevytýkám všem. Jen se roz
hlédněte. Jsou zde mezi námi dnes večer mnozí, kteří mají 
největší zásluhy o založení a další podporu stolice. Přede
vším milá slečna Vrázová a manželé Mičkovi. Nebýt jejich 
práce a příspěvků, nebyla by dnes žádná stolice.

Nyní sneste, prosím, několik slov o sobě. Jak je mnohým 
z Vás asi známo, dosáhl jsem dvou hodností mistra, jedné 
v slovanské lingvistice, druhé v evropské historii. Kromě 
těch již mám za sebou všechny kursy na doktorát ve slavi- 
stice. Čeká na mne složení poslední z pěti zkoušek a di- 
zertace.

V současné době pracuji jako sociální pracovník ve staré 
české Kalifornii (žertovně jí teď říkáme mexikánská Kali
fornie) . Na naši klinice, Little Village Mental Health Center, 
odbočka Illinois State Psychiatrie Institute, jsem jediným 
pracovníkem pro slovansky mluvící. Podle posledního sčí
tání má tamní okolí na 70,000 obyvatel a asi 40-50% je 
Slovanů. Je tam ještě hodně starých Čechů. Je mne tam 
zapotřebí. Jsem jednak užitečný a jednak či hlavně: spo
kojený. Nesmírně rád pomáhám starým i novým imigran- 
tům, nemocným, slabým, nevědomým, opuštěným a duševně 
chorým, pro které máme psychiatry. Těm musíme tlumočit, 
co říkají naši. Je to vesměs zajímavá práce. Pokud byste 
měli zájem v české Kalifornii mne navštívit, rád Vám 
ukážu všechno, co je ve spojitosti s mojí tamní činností.
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Řeč Rogera Dvořáka na večeru 
s americkými studenty

(Pokračování ze str. 5)
Těší mne velice, že se zde na tomto přátelském večírku 

scházíme, poněvadž jde o důležitou a vážnou věc, totiž o 
budoucnost svobodné české a slovenské kultury — dřív 
než, Bůh uchovej, zanikne buď v sověty obsazené vlasti 
anebo zde v Americe. Proto trvalá stolice pro česká a slo
venská studia na znamenité chicagské universitě by zachrá
nila nebo zabrzdila zánik; alespoň by přispívala k záchra
ně. Často se nám zdá, že naše vynikající kultura ve staré 
vlasti se na dlouhou dobu nebude moci svobodně rozvíjet. 
A co dokázali naši v Československu, když tam trochu tálo!

Co s naší národní kulturou zde ve Spojených státech? 
Proč tak kulhá? Mnozí z Vás, dnes večer zde přítomných, 
si dobře pamatují, jak skvěle tady v Chicagu kdysi kvetla. 
Když se dívám na zbytky krásných národních budov a or
ganizací, je mně opravdu zatěžko uvědomit si, z jakých dů
vodů to všechno muselo klesnout. Představte si, jak dřeli 
naše babičky a dědečkové, aby se jejich děti měly lépe v 
novém světě. Přes bídu a oběti štědře a ochotně podporo
vali českou a slovenskou věc. Dokonce se podíleli na obou 
odbojích za svobodné, demokratické Československo. Nadále 
pak podporovali svou nově osvobozenou, starou vlast. O

SAN FRANCISCO, CALIFORNIE

Dubnová schůze odbočky byla dobře navštívena. Bylo 
rozhodnuto, abychom rozeslali dopisy Čechoslovákům, kte- 
ři se přišli někdy podívat a nikdy více jsme je neviděli. 
Dále jsme psali všem kongresníkům v záležitosti Svobodné 
vysílačky. Po schůzi byly promítané světelné obrázky z 
činnosti naší organizace a 2 zajímavé filmy.

Ses. Camille Bain a Giny Vachal zaregistrovaly v Chamber 
of Commerce náš klub, což bylo na schůzi oznámeno. Dár
kem byli na schůzi obdarováni mladí novomanželé.

Odbočka bude pořádat v srpnu t.r. piknik — v Molala, kde 
jej měla i minulý rok. Loňský piknik se velmi vydařil. 
Místo je privátni, je u vody a všem se tam velmi líbilo. 
Piknik Českých klubů v Oregonu se bude konat 23. červen
ce v Silver Creek Falls.

Jelikož měsíc květen je měsícem matek, naši bratři pro 
nás uspořádali občerstvení a každá žena byla obdarována 
rudou růží. Bylo to velice pěkné gesto od mužů.

Giny Vachal. tajemnice

ODBOČKA PORTLAND, OREGON



MÁME NA SKLADE K PRODEJI:
Poštou

PANORAMA ......................................................... 7.00

PROGRESSIVE CZECH, učebnice prof. B.
Mi kuly, páté vydáni, vyšla nákladem Čs. 
národní rady americké ................................... 4.50 5.00

THE BIRTH OF CZECHOSLOVAKIA .... 5.00

Jaroslav Brodský: ŘEŠENÍ GAMA ............... $5.00 $5.50

Josef Falta: PŘES FRONTY A PŘES 
HRANICE ..................................................... 1.50 1.85

DĚTSTVÍ A MLÁDÍ, vzpomínky Dr. Alice 
Masarykové ................................................... 2.50 2.75

Vojtěch N. Duben. LEDY SE HNULY............ 2.50 2.75

CZECHOSLOVAK RECIPES ............................ 1.25 1.50

Viktor Fischl: HOVORY S JANEM 
MASARYKEM ........................................ 0.75 1.00

OBJEDNÁVKY VYŘIZUJE ÚŘADOVNA ČSNRA:

Czechoslovak National Council of America 
2137 So. Lombard Ave., Room 202, 
Cicero, lil. 60650

Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné Jed
noty ČSA, jste kryt tím nejlepším životním pojištěním, 
jaké může pouze bratrská jednota poskytnouti.

Jakmile se stanete členem Jednoty ČSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podati vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovati vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má 200 řádů ve většině států Ameriky v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě ČSA opravňuje vás k řadě vý
hod jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu ČSA doporučuje? Více než 118 let služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z pocti
vosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům a 
známým.

C.S.A. • 2138 S. 61st Court, Cicero, III. 60650
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ČSA STŘEŽÍ VAŠI BUDOUCNOST.


